

2 mai 2024 - ICCP-CA - RG 21/08610

Arbitrage international – recours en annulation – régularité de constitution du tribunal arbitral – indépendance de l'arbitre – situation objective de conflit d'intérêts

Saisie d'un recours en annulation contre une sentence arbitrale internationale, la CCIP-CA a annulé cette sentence sur le grief tiré de l'irrégularité de constitution du tribunal arbitral.

Elle a considéré que la révélation, postérieure à l'arbitrage, de l'existence de liens entre une société ayant acquis une participation significative dans le capital de l'une des parties lui conférant un intérêt manifeste quant à l'issue de la procédure arbitrale, et le cabinet d'avocat au sein duquel la présidente du tribunal arbitral exerçait en qualité d'associée, caractérise une situation objective de conflit d'intérêts qui, au regard des enjeux du litige, ne pouvait que faire naître dans l'esprit des parties un doute raisonnable quant à l'indépendance de l'arbitre.

2 may 2024 - CCIP-CA - RG 21/08610

International arbitration – Claim/action to set aside – regularity of the composition of the arbitral tribunal – independence of the arbitrator – objective circumstances of conflict of interests

The ICCP-CA was seized of a claim to set aside an international arbitral award on the grievance arising from the irregularity of the composition of the arbitral tribunal.

It considered that the disclosure, subsequent to the arbitration of the existence of links between a company that had acquired a significant shareholding in the capital of one of the parties giving it an obvious interest in the outcome of the arbitration proceedings, and the law firm in which the President of the Arbitral tribunal was a partner characterizes an objective conflict of interest situation. In view of the issues at stake in the dispute, it could only give rise to reasonable doubt in the minds of the parties as to the independence of the arbitrator.